

**VENEZUELA: THE GOVERNMENT'S ESCALATING REPRESSION AND ATTEMPTS
AT EVADING SCRUTINY FACE RESOUNDING CONDEMNATION FROM
INTERNATIONAL CIVIL SOCIETY**

16 February 2024

The undersigned international organizations strongly condemn the announced expulsion of the members of the Office of the United Nations High Commissioner for Human Rights (OHCHR) in Venezuela, as government repression had notably intensified ahead of scheduled presidential elections. These developments occur within a broader context of systematic attacks on political opponents and human rights defenders and erosion of civic freedoms.

On February 9, 2024, renowned human rights defender Rocío San Miguel was arbitrarily detained at Caracas Airport in Venezuela, while traveling with her daughter. Her detention follows a pattern of systematic arbitrary arrests and short-term enforced disappearances in the country. While the Attorney General acknowledged her detention, he failed to provide information on her whereabouts, despite efforts by her legal team to locate her. Some of San Miguel's family members were also detained and later released. San Miguel and her former partner remain in detention, allegedly at the Bolivarian National Intelligence Service (SEBIN) and the General Directorate of Military Counterintelligence (DGCIM) headquarters, respectively. At the time of the publication of this statement, neither family members nor lawyers have been able to see them.

On 15 February, the Venezuelan government announced it was suspending the activities of the OHCHR, signaling a concerning escalation in the country's attempts to evade international scrutiny and accountability. This decision came soon after the OHCHR expressed concern regarding the detention of San Miguel, noting that "her whereabouts remain unknown, potentially qualifying her detention as an enforced disappearance." The announced suspension also took place a day after the publication of the UN Special Rapporteur on the Right to Food's report on his recent visit to Venezuela.

The OHCHR, including through its country presence in Caracas, has played an important role in monitoring and documenting the situation of human rights in the country and providing support and assistance to victims and survivors. The decision to suspend its presence therefore creates immediate protection gaps for individuals and communities at risk as the human rights situation is further deteriorating.

We strongly urge States, the UN Human Rights Council, and the broader international community to insist on the reestablishment of an effective OHCHR presence in the country and the release of all those arbitrarily detained for political reasons.

We also call upon the UN Human Rights Council to actively work towards the renewal of the mandate of the Fact-Finding Mission (FFM) in Venezuela in September 2024. The work of the FFM has been instrumental in investigating gross human rights violations and international crimes in Venezuela, some of which may amount to crimes against humanity, as well as identifying structural patterns and potential perpetrators of these crimes and violations. The FFM's work, including through its public reporting mandate, remains essential to alert the international community of current patterns of repression and the risk of further deterioration. The FFM is also key to provide UN member States with recommendations on effective prevention and mitigation strategies in light of intensifying targeted persecution and system-wide repression.

Concerned governments and international actors, international organizations and justice mechanisms must remain steadfast in their commitment to uphold human rights in Venezuela, including during the upcoming session of the UN Human Rights Council.

Organizations

Amnesty International

CADAL

Center for Justice and International Law (CEJIL)

Centre for Civil and Political Rights (CCPR Centre)

Center for the Study of Law, Justice and Society - Dejusticia

Center for Legal and Social Studies (CELS)

CUBALEX

Due Process of Law Foundation

Franciscans International

Fundación Observatorio de Derechos Humanos y Justicia

Fundación para la Justicia y el Estado Democrático de Derecho

Global Centre for the Responsibility to Protect

Honduras Libre D19

Human Rights Watch

Human Rights and Justice Observatory Foundation

In a loud voice

Instituto de Defensa Legal (IDL)

International Commission of Jurists

International Federation for Human Rights (FIDH), within the framework of the Observatory for the Protection of Human Rights Defenders

International Institute on Race, Equality and Human Rights (Race and Equality)

International Service for Human Rights

Proética, capítulo peruano de Transparencia Internacional

Robert F. Kennedy Human Rights

Washington Brazil Office

Washington Office on Latin America (WOLA)

World Organisation Against Torture (OMCT), within the framework of the Observatory for the Protection of Human Rights Defenders

VENEZUELA: LA ESCALADA DE REPRESIÓN DEL GOBIERNO E INTENTOS DE EVADIR EL ESCRUTINIO ENFRENTAN EL CONTUNDENTE RECHAZO DE SOCIEDAD CIVIL INTERNACIONAL

16 de febrero de 2024

Las organizaciones internacionales abajo firmantes condenan fuertemente la anunciada expulsión del personal de la Oficina del Alto Comisionado de las Naciones Unidas para los Derechos Humanos (OACNUDH) en Venezuela, en momentos en que la represión gubernamental se intensificó notablemente antes de las elecciones presidenciales previstas. Estos acontecimientos se producen en un contexto más amplio de ataques a personas opositoras políticas, personas defensoras de derechos humanos, y de erosión de las libertades cívicas.

El 9 de febrero de 2024, la reconocida defensora de derechos humanos Rocío San Miguel fue detenida arbitrariamente en el aeropuerto de Caracas, Venezuela, mientras viajaba con su hija. Su detención es parte de un patrón sistemático de detenciones arbitrarias y desapariciones forzadas de corta duración. Aunque el Fiscal General reconoció su detención, no ofreció información sobre su paradero, a pesar de los esfuerzos de su equipo legal por localizarla. Algunos familiares de San Miguel también fueron detenidos y posteriormente excarcelados. San Miguel y su ex pareja permanecen detenidos, presuntamente en la sede del Servicio Bolivariano de Inteligencia Nacional (SEBIN) y de la Dirección General de Contrainteligencia Militar (DGCIM), respectivamente. En el momento de la publicación de este comunicado, ni familiares ni abogados han podido verlos.

El 15 de febrero, el gobierno venezolano anunció que suspenderá las actividades de la OACNUDH, lo que supone una preocupante escalada en los intentos del país de eludir el escrutinio internacional y la rendición de cuentas. Esta decisión se produjo poco después de que la OACNUDH expresara su preocupación en relación a la detención de Rocío San Miguel, declarando que “su paradero permanece desconocido, lo que constituiría una desaparición forzada”. El anuncio de la suspensión también vino un día después de la publicación del informe del Relator Especial de la ONU sobre el Derecho a la Alimentación tras su reciente visita a Venezuela.

La OACNUDH, incluída a través de su presencia en Caracas, ha desempeñado un papel importante en el monitoreo y documentación de la situación de derechos humanos en el país y en la prestación de apoyo y asistencia a las víctimas y supervivientes. Por lo tanto, la decisión de suspender su presencia crea lagunas de protección inmediatas para personas y comunidades en riesgo, ya que la situación de derechos humanos se está deteriorando aún más.

Instamos encarecidamente a los Estados, al Consejo de Derechos Humanos de la ONU, y a la comunidad internacional a que insistan en el restablecimiento de una presencia efectiva de la OACNUDH en el país y en la liberación de todas las personas detenidas arbitrariamente por motivos políticos.

Hacemos un llamamiento adicional al Consejo de Derechos Humanos de la ONU para que trabaje activamente en la renovación del mandato de la Misión internacional independiente de determinación de los hechos (FFM, por sus siglas en inglés) sobre Venezuela, en septiembre de 2024. El trabajo de la FFM ha sido fundamental para investigar graves violaciones de derechos humanos y crímenes internacionales en Venezuela, algunos de los cuales pueden constituir crímenes de lesa humanidad, así como para identificar patrones estructurales y posibles perpetradores de estos crímenes y violaciones. El trabajo de la FFM, incluido su mandato de ofrecer reportes públicos, sigue siendo esencial para alertar a la comunidad internacional de los patrones de represión actuales y del riesgo de un mayor deterioro. La FFM también es clave para proporcionar a los Estados miembros de la ONU recomendaciones sobre estrategias eficaces de prevención y mitigación a la luz de la intensificación de la persecución selectiva y la represión generalizada.

Los Estados preocupados y actores internacionales, las organizaciones internacionales y los mecanismos de justicia deben mantenerse firmes en su compromiso de defender los derechos humanos en Venezuela, incluyendo durante el próximo periodo de sesiones del Consejo de Derechos Humanos de la ONU.

Organizaciones

Amnistía Internacional

CADAL

Centre for Civil and Political Rights (CCPR Centre)

Centro de Estudios de Derecho, Justicia y Sociedad - Dejusticia

Centro de Estudios Legales y Sociales (CELS)

Centro por la Justicia y el Derecho Internacional (CEJIL)

Comisión Internacional de Juristas

CUBALEX

Fundación para el Debido Proceso

En Alta Voz

Federación Internacional por los Derechos Humanos (FIDH), dentro del marco del Observatorio para la Protección de Personas Defensoras de Derechos Humanos

Franciscans International

Fundación Observatorio de Derechos Humanos y Justicia

Fundación para la Justicia y el Estado Democrático de Derecho

Global Centre for the Responsibility to Protect

Honduras Libre D19

Human Rights Watch

Instituto de Defensa Legal (IDL)

Instituto internacional sobre raza, igualdad y derechos humanos (Raza e igualdad)

Organización Mundial Contra la Tortura (OMCT), dentro del marco del Observatorio para la Protección de Personas Defensoras de Derechos Humanos

Proética, capítulo peruano de Transparencia Internacional

Robert F. Kennedy Human Rights

Servicio Internacional para los Derechos Humanos

Washington Brazil Office

Washington Office on Latin America (WOLA)